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Vážení přátelé,
V prvé řadě bych vám popřál vše dobré v novém roce 2014. A věřte, že jak z pohledu Řídicího 

orgánu, tak z pohledu vás, tedy příjemců a realizátorů projektů, to nebude rok jednoduchý. Čeká 
nás v něm celá řada úkolů, které musí být splněny proto, aby realizace projektů nadále úspěšně 
probíhala a nebylo ohroženo efektivní čerpání veřejných prostředků. Ať už se jedná o naplňování 
pravidel n+2/n+3, o nutnost dotáhnout investiční stavební práce na projektech, nákup přístrojového 
vybavení nebo rozjezd výzkumných programů. To vše samozřejmě v situaci maximálního vyžadování 
dodržování pravidel Strukturálních fondů při čerpání a v kontextu velmi proměnlivého prostředí. 
Mám na mysli především známou bolest v podobě Zákona o veřejných zakázkách, který naprosto 
fatálně komplikuje našim příjemcům život. Pevně věřím, že jeho technická novela přinese kýžené 
zlepšení a umožní řešit složitou situaci mnoha projektů. 

V rámci pravidla n+2/n+3 máme pro letošní rok opět velmi ambiciózní cíl, nicméně i ten pro rok 
2013 se nám podařilo splnit, dokonce s poměrně výrazným přebytkem více než 3,2 miliardy korun. 
Do Bruselu tak již byly předloženy k proplacení projekty za více než 21,8 miliardy korun. Za to patří 
absolutorium týmu OP VaVpI, ale i poděkování příjemcům a realizátorům projektů za konstruktivní 
spolupráci a trpělivost při řešení sporných otázek. Velký dík patří také celému týmu pracovníků 
vyjednávajících nový Operační program Výzkum, vývoj a vzdělávání (OP VVV), který bude MŠMT 
řídit po roce 2014, a který je hodnocen jako to nejlepší co se v ČR v rámci všech nových operačních 
programů připravuje.

Komplikace nejen nám, ale všem operačním programům v zemi přinesla také listopadová intervence 
ČNB na kurz koruny, která znamená skokový nárůst disponibilních prostředků v OP VaVpI a současně 
například zdražení nákupů přístrojové techniky v zahraničí. Abychom tedy všechny vytyčené cíle 
splnili a nově »nabyté« veřejné finanční zdroje vyčerpali, mohu vám i v tomto roce slíbit velmi proaktivní 
přístup ze strany Řídicího orgánu, ať už v podobě využití mimořádné certifikace na konci roku 
nebo spuštění realizace zásobníkových projektů a rozjezdu projektů z výzev 2.1 a 3.4. Od příjemců 
naopak budeme požadovat maximální součinnost v podobě zvýšeného tempa čerpání již běžících 
projektů a jako poskytovatelé dotačních prostředků ještě důrazněji trvat na dodržování schválených 
harmonogramů realizace, společně s vyhodnocováním příčin jejich zpožďování.

Vážení přátelé, jsem přesvědčen, že v klíčovém roce 2014 bude realizace OP VaVpI dál úspěšně 
pokračovat, protože každý výdaj, který nebude včas vyčerpán, bude v podstatě znamenat ztrá-
tu pro rozpočet ČR.

Ing. Michal Zaorálek
náměstek ministra pro Řízení programů EU
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Jakub Uchytil: Naši příjemci si obecně 
zaslouží více důvěry

Právě skončil rok 2013 – co považujete za největší úspěch a co Vás 
čeká v roce 2014?

Za velmi dobrý výkon považuji naplnění pravidla n+2/n+3 za rok 2013, 
dokonce s určitou rezervou. V uplynulém roce byly naplánované cíle v rám-
ci těchto pravidel náročné ke splnění a nutno dodat, že rok 2014 bude 
v tomto ohledu ještě náročnější. Navíc pro nás nastane souběh hned ně-
kolika problémů – ukončování velkého počtu stávajících projektů, adminis-
trace nových výzev (»pražské« a »přístrojové«), a zároveň i rozběh nového 
operačního programu Výzkum, vývoj a vzdělávání (OP VVV). Od příjemců 
budeme potřebovat veškerou součinnost a pomoc, a to zejména čerpání – 
do září letošního roku je třeba vysoutěžit a pořídit maximum. Z pozice Ří-
dicího orgánu pak musíme zvládnout kontrolu stávajících projektů i nové 
výzvy. Přitom se musíme věnovat i novému OP, protože není možné opa-
kovat chyby, které se staly při nastavování současného operačního pro-
gramu. Hodně jsme se toho naučili, a to nesmí přijít nazmar.

Jaké chyby máte na mysli?
Kromě zpoždění, které operační program na svém začátku nabral, je 

to hlavně nedostatek zkušeností s podporou financování výzkumu ze 
strukturálních fondů. Program VaVpI byl nastaven velmi ambiciózně – co 
do finančního objemu, ale i do míry podrobnosti, ve které jsou projekty 
definovány a sledovány, co vše podléhá schválení. To nám i příjemcům 
pak způsobuje celou řadu komplikací. Osobně sdílím názor, že příjem-
ce by měl mít stanoveny jasné výsledky a výstupy projektu, a ten detailní 
způsob, jakým jich dosáhne, by pak měl být v zásadě na něm. Naši pří-
jemci si obecně zaslouží víc důvěry. Zatím se tak snažíme alespoň nasta-
vit Rozhodnutí pro nové výzvy.

Proč je financování výzkumu z prostředků EU problém?
Hlavní problém našeho operačního programu vidím v tom, že je to svým 

způsobem experiment – »výzkumných« projektů financovaných z operač-
ních programů je v Evropě jen málo. V příštím programovém období už 
to naopak bude v podstatě běžné. Situaci nám a hlavně příjemcům kom-
plikuje také to, že strukturální fondy nejsou úplně na projekty tohoto typu 
nastaveny a počítají spíše s infrastrukturou typu dálnic, čističek atd. Na-
příklad co se týče monitorovaných indikátorů – získání patentu v důsled-
ku zakoupeného přístroje – je otázkou minimálně sedmi, osmi let, což ale 
bohužel přesahuje délku programového období. Realizace velkých vý-
zkumných infrastrukturních projektů pak také může trvat opravdu dlouho.

Zásadní komplikací jsou pak pro všechny účastníky procesu změny 
podmínek v průběhu realizace. Často to samozřejmě není úmyslem – na-
příklad pravidlo, že veřejná zakázka s jednou nabídkou se musí opakovat, 
nemusí být nutně špatné – tvůrce legislativní normy ovšem nenapadlo, že 
zrovna vědecké přístroje jsou tou výjimkou, kde je často jediný dodava-
tel, nebo jediný dodavatel ochotný se o danou zakázku ucházet. Loňská 
novela Zákona o veřejných zakázkách tak byla pro náš operační program 
doslova katastrofou. Snad se podaří daný stav alespoň trochu napra-
vit nově přijatá tzv. »technická novela«, po které jsme i my hodně volali.

A co »změny pravidel za běhu«, na které si příjemci také často stěžují?
Skutečně, o nic jednodušší nejsou ani dopady rozhodovací praxe kon-

trol, auditů, ÚOHS a soudů, které občas znamenají, že vše je najednou 
jinak. Kontrolní systém je u strukturálních fondů velmi robustní, a my má-
me povinnost nálezy Auditního orgánu MF, auditů EK, Evropského účet-
ního dvora i Nejvyššího kontrolního úřadu hned aplikovat. To pak budí 
nevoli u příjemců, kteří si málokdy mohou být něčím předem jistí. Jak je 
to obtížné se jasně projevilo například na nedávno pořádaném »kulatém 
stole k vícepracem«, kde jsme se snažili za účasti příjemců, zástupců mi-
nisterstva financí i ministerstva pro místní rozvoj zprostředkovat výměnu 
informací o problémech, se kterými se příjemci potýkají, i o mantinelech 
jejich řešení v rámci aktuální judikatury a auditních nálezů. I tentokrát se 
ukázalo, že při vší snaze projekty včas a správně realizovat se příjemce 
může dostat do prakticky neřešitelné situace.

Sekce Operačního programu VaVpI sestává ze dvou odborů – řízení 
a implementace. Co má tedy na starost odbor implementace a jak 
se liší od odboru řízení? 

Zjednodušeně řečeno – odbor řízení pravidla vytváří a my pak »jen« kon-
trolujeme jejich dodržování. Ve skutečnosti to tak jednoduché není, pro-
tože žádná příručka ani metodika nemůže postihnout všechny možnosti 
a detaily, které mohou reálně nastat. Takže nás občas potkává i rozho-
dování o tom, zda je nějaký výdaj způsobilý. V tomto ohledu je pak ve-
lice důležité, aby taková rozhodovací praxe byla uplatňována vůči všem 
příjemcům stejně.

Co byste chtěl ze své pozice do budoucna ve VaVpI dosáhnout nebo 
změnit?

Ve stávajícím programu už naneštěstí není na radikální změny moc ča-
su a občas mám obavy, že je to v rámci legislativy a metodik boj s větr-
nými mlýny, ale pro příští programové období je zkrátka nutné poučit se 
z minulých chyb. Já chci, aby náš stávající operační program dosáhl sta-
novených cílů a byl řazen do skupiny těch úspěšných programů. Z prak-
tičtějších věcí pak považuji za nutné přejít z »papíru« na elektronickou 
komunikaci ve všech oblastech, kde je to možné, úspěšně dokončit a uza-
vřít projekty a hlavně vždy a za všech okolností zachovat zdravý rozum.

rozhovor
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OP VVV: Jaký je další vývoj nového 
operačního programu připravovaného
Ministerstvem školství, mládeže a tělovýchovy?

V
 období let 2014–2020 je Ministerstvo 
školství, mládeže a tělovýchovy pově-
řeno přípravou Operačního programu 
Výzkum, vývoj a vzdělávání (OP VVV). 

Podle objemu předpokládaných finančních pro-
středků bude tento operační program patřit mezi 
středně velké, ale jako jeden z mála je připravo-
ván jako multifondový. V praxi to znamená, že 
v rámci OP VVV budou financovány interven-
ce charakteristické pro Evropský fond regio-
nálního rozvoje (ERDF), ale také pro Evropský sociální fond (ESF). Tímto 
nastavením chce MŠMT dosáhnout maximálního dopadu investičních a ne-
investičních aktivit v předmětných oblastech. Při přípravě nového ope-
račního programu ministerstvo školství vychází ze zkušeností, které má 
z realizace dvou předešlých operačních programů – OP VK a OP VaVpI. 
Tyto zkušenosti (pozitivní i negativní) se promítají do aktivního připomín-
kování vznikajících metodických pokynů ve snaze jejich zjednodušení 
i s ohledem na zájmy a požadavky budoucích žadatelů, nastavování mo-
nitorovacího systému a zároveň v rámci vědeckovýzkumných projektů 
zvažujeme využívat zjednodušené formy vykazování, které byly úspěšně 
otestovány v rámci OP VK apod.

Harmonogram nejbližších kroků přípravných prací na OP VVV:
• Leden 2014  zahájení neformálního dialogu s Evropskou komisí
• Únor 2014  zahájení procesu SEA
• Březen 2014  finalizace textu OP VVV 
• Duben 2014   schválení OP vládou a oficiální předložení programu 

Evropské komisi
• Květen 2014  zahájení oficiálního vyjednávání s Evropskou komisí
• Podzim 2014   schválení operačního programu a zahájení jeho 

realizace

V letech 2014–2020 rozdělí OP VVV téměř 66 mld. Kč z rozpočtu Evrop-
ské unie a ze státního rozpočtu dalších více než 11 mld. Kč. »Cílem tohoto 
operačního programu je především posilování výzkumu, technologického 
rozvoje a inovací, vytváření nových znalostí a zvyšování kvality vzdělává-
ní. Žadatelem o přidělení příspěvku na projekty se mohou stát např. sou-
kromé subjekty, které budou se školami spolupracovat na zajištění praxe 
studentů středních škol. Program je otevřen především výzkumným a vě-
deckým ústavům, právnickým a fyzickým osobám, ale i neziskovým organi-
zacím. Dále pak základním, středním, vysokým školám a my máme velkou 
radost, že již teď vidíme potenciální zájem z řad žadatelů,« říká Michal Za-
orálek, náměstek ministra pro řízení operačních programů.

Splnění pravidla n+3/n+2 v roce 2013

K
umulativní cíl pro rok 2013 v rámci pravidla n+2/n+3 činil 
1 327 432 482 EUR (jedná se o podíl EU), byl splněn i s přebyt-
kem téměř 120 mil. EUR (119,358 mil. EUR). Celkově bylo v prů-
běhu roku předloženo v rámci certifikačních žádostí 534 844 019 

EUR (EU podíl). Při plnění byl využit odpočet na alokaci velkých projektů 
ve výši 510 573 377 EUR (EU podíl) a zohledněny též poskytnuté zálohy 
na počátku realizace programu ve výši 186 361 280 EUR (EU podíl). Vel-
kou zásluhu na splnění představovala aplikace metodické změny schvalo-
vání podkladů pro vyúčtování projektů, využití mimořádných termínů pro 
předložení souhrnných žádostí o platbu a jejich zahrnutí do mimořádné 
žádosti o certifikaci výdajů v samém závěru roku 2013 a zejména inten-
zivní práce finančních a projektových manažerů, kteří aktivně komuniko-
vali s příjemci projektů.

V roce 2014 je třeba splnit cíl pravidla n+2 pro tento rok v kumulativní 
výši 1 692 319 787 EUR (EU podíl). Při plnění pravidla již však není možné 

uplatnit odpočet na alokaci velkých projektů, pouze lze zohlednit poskyt-
nuté zálohy ze strany EK. Je třeba tedy skutečně i s ohledem na oslabení 
koruny na základě listopadové intervence ČNB uplatnit proaktivní pří-
stup k čerpání prostředků OP VaVpI s využitím termínu mimořádné cer-
tifikace v závěru roku 2014, aplikací článku 95 a 96 Nařízení Rady (ES) č. 
1083/2006 a zvýšeným čerpáním ze strany příjemců v důsledku pokroku 
realizace projektů, účinnosti zákonného opatření Senátu č. 341/2013 Sb., 
realizací zásobníkových projektů a náběhu realizace projektů z výzev 2.1 
a 3.4 vyhlášených ve 4. čtvrtletí roku 2013. 

Zásadní pro příští rok je čerpání běžících projektů OP VaVpI. Důležitým 
termínem je září 2014, do kdy musí být dodavatelé vybráni, smlouvy uza-
vřeny, dodávky realizovány, uhrazeny a výdaje vykázány. Už teď je tedy 
téměř pozdě – pokud naše projekty s pořízením některých investic snad 
čekaly, nejpozději teď musí začít.

Vliv změny kurzu koruny
na čerpání v OP VaVpI

V
 průběhu první  listopadové dekády roku 2013 Česká národní banka 
rozhodla o dalším uvolnění měnové politiky prostřednictvím oslabení 
koruny na 27 Kč za Euro a řízeně touto devizovou intervencí českou 
měnu devalvovala. Pro potřeby programového financování  je kurz 

aktualizován pouze jednou měsíčně dle propozic Evropské komise, v listopadu 
2013 kurz činil 25,742 Kč/EUR (intervence se ještě nepromítla), v prosinci 
2013 však již 27,350 Kč/EUR, platný lednový kurz pak činí 27,480 Kč/EUR. 
Tento devalvační proces představuje významný dopad do čerpání finančních 
prostředků  OP  VaVpI  v  podobě  navýšení  celkové  alokace  programu, 
resp.  disponibilních  prostředků.  Zároveň  pak  dopad  v  podobě  redukce 
zcertifikovaných prostředků v EUR, kdy Evropská komise refunduje řádně 
vynaložené způsobilé výdaje projektů. To vše podněcuje apel na intenzivnější 
čerpání finančních prostředků programu v současném roce tak, aby bylo splněno 
pravidlo n+2 pro rok 2014 (kumulativní cíl pro tento rok činí 1 692 319 787 EUR – 
EU podíl), neboť samotné navýšení hladiny kurzu představuje úbytek vůči přepočtu 
listopadovým kurzem zhruba ve výši 35–40 mil. EUR (EU podíl) pro čerpání prostředků 
tohoto roku.
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Národní strategie inteligentní specializace
České republiky

Tzv. RIS3 strategie (Strategie in-
teligentní specializace ČR),  je-
jíž existence je jednou z ex-ante 
kondicionalit pro čerpání pro-
středků ze Strukturálních fondů 
na oblast VaVaI, by měla efek-
tivně zacílit finanční prostřed-
ky (evropské, národní, krajské 

i soukromé) do aktivit vedoucích k posílení inovační kapacity a do pri-
oritně vytyčených aktivit, které mohou zvýšit konkurenceschopnost 
ČR, a to včetně zacílení na konkrétní slibné oblasti specializace. 

V
ýstupem naplňujícím ex-ante kondicionalitu bude národní RIS3 
strategie, jejíž regionální dimenzi bude zajišťovat 14 stručných 
krajských dodatků, zaměřených na specifika formování regio-
nálního inovačního systému v jednotlivých krajích. Tyto krajské 

dodatky budou mj. obsahovat zpřesnění národních priorit v návaznosti 
na VaV a inovační potenciál daného kraje a budou k národní strategii při-
pojeny ve formě příloh. 

První pracovní verze národní RIS3 strategie i krajských dodatků byla 
zpracována a v rámci spolupráce RIS3 facilitátora (konsorcia společnos-
tí Berman Group, JIC a RPIC VIP) se 14 krajskými S3 manažery v prosin-
ci 2013. Národní RIS3 strategie byla zpracována v návaznosti na stávající 
strategické dokumenty ČR (Národní inovační strategie, Strategie meziná-
rodní konkurenceschopnosti, Priority orientovaného výzkumu ad.), pro ná-
vrh specializace české ekonomiky (tj. pro návrh vybraných domén, v nichž 
má ČR silný potenciál pro inteligentní specializaci) byly však zpracovány 
nové vlastní analýzy (včetně problémové analýzy, SWOT analýzy, analý-
zy exportu ad.) které poskytují rámec pro přesnější zacílení navrhovaných 
intervencí. Krajské annexy jsou taktéž vystavěny na základech stávajících 
relevantních krajských dokumentů a analýz a doplněny nově o SWOT ana-
lýzu, problémovou analýzu, stakeholder analýzu klíčových aktérů napříč 
triple/quadruple helix, a další. 

Národní i krajské dokumenty budou během první poloviny roku 2014 pro-
cházet několikakolovým procesem projednávání a dopracovávání na zákla-
dě obdržených připomínek a podnětů ze strany zástupců podnikatelské, 
výzkumné i státně-správní sféry. Tento proces byl odstartován dne 13. 1. 
2014, kdy proběhl pod společným patronátem MŠMT a MPO první kulatý 
stůl přizvaných zástupců předních inovačních firem a výzkumných orga-
nizací. Následně bude strategie dne 23. 1. 2014 projednána Národní RIS3 
koordinační radou a poté předložena EK k připomínkám, po kterých bude 
následovat druhé kolo tohoto vyjednávacího procesu. Obdobným proce-
sem projdou i krajské dodatky, které budou projednávány krajskými ino-
vačními platformami a krajskými radami pro inovace (tj. struktury pro řízení 
a implementaci RIS3 strategie, které jsou v současné době prostřednictvím 
iniciativy krajských manažerů budovány na principu partnerství ve všech 
krajích ČR). Krajský proces projednávání dokumentu by měl být v každém 
kraji zakončen schválením krajským zastupitelstvem. Národní RIS3 strate-
gii by měla ve výsledku schválit v polovině roku 2014 vláda a posléze EK.

Klíčovým (avšak ne jediným) implementačním nástrojem RIS3 strategie 
budou relevantní operační programy příštího programovacího období, ze-
jména OP Výzkum, vývoj, vzdělávání (OP VVV – v gesci MŠMT), OP Pod-
nikání a inovace pro konkurenceschopnost (OP PIK v gesci MPO) a OP 
Praha – pól růstu (OP PPR v gesci Magistrátu hl. m. Prahy).

Monitorovací výbor Operačního programu 
Výzkum a vývoj pro inovace

V
e dnech 21. a 22. listopa-
du 2013 proběhlo v Liberci 
další zasedání Monitoro-
vacího výboru OP VaVpI 

za účasti zástupkyň Evropské ko-
mise. Setkání monitorovacího vý-
boru bylo ve čtvrtek 21. listopadu 
zahájeno exkurzí dvou libereckých 
projektů realizovaných z prostřed-
ků OP VaVpI: Centrum rozvoje stro-
jírenského výzkumu (VÚTS, a. s.) 
a Centrum pro nanomateriály, 
pokročilé technologie a inovace 
(Technická univerzita v Liberci).

Během samotného jednání v pá-
tek 22. listopadu projednal Moni-
torovací výbor OP VaVpI mimo jiné 
věcný pokrok v realizaci projektů 
a plnění ročních plánů v oblastech 
evaluace nebo komunikace pro-
gramu směrem k široké veřejnos-
ti. Důležitou součástí zasedání byly 
prezentace aktuálního stavu čer-
pání finančních prostředků z OP 
VaVpI, informace o výzvách nebo 
problémech v implementaci pro-
gramu. Diskutovalo se také nad 
současným stavem příprav nové-
ho operačního programu Výzkum, 
vývoj a vzdělávání (OP VVV) a pří-
pravami tzv. RIS3 strategie.

Podrobněji o zasedání Monitorovacího výboru OP VaVpI informuje tisková zpráva:
http://www.opvavpi.cz/cs/siroka-verejnost/informace-pro-novinare/tiskove-zpravy-op-vavpi/

liberec-hostil-13-zasedani-monitorovaciho-vyboru-op-vavpi.html

http://www.opvavpi.cz/cs/siroka-verejnost/informace-pro-novinare/tiskove-zpravy-op-vavpi/liberec-hostil-13-zasedani-monitorovaciho-vyboru-op-vavpi.html
http://www.opvavpi.cz/cs/siroka-verejnost/informace-pro-novinare/tiskove-zpravy-op-vavpi/liberec-hostil-13-zasedani-monitorovaciho-vyboru-op-vavpi.html
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V
 minulém newsletteru ŘO OP VaVpI informoval 
o začínajícím procesu ukončování projektů v rámci 
OP VaVpI. V souvislosti s tímto procesem byly pro 
příjemce zorganizovány tři semináře: 17. 10. 2013 

– pro příjemce Výzvy č. 2.3 – Informační infrastruktury pro 
VaV, PO 3, OP VaVpI; 22. 10. 2013 – pro příjemce PO 1 – 
Evropská centra excelence a PO 2 – Regionální VaV centra; 
24. 10. 2013 – pro příjemce Výzvy č. 1.4 – Infrastruktura 
pro výuku na vysokých školách spojenou s výzkumem, PO 4, 
OP VaVpI.

Semináře pro příjemce OP VaVpI
na téma Ukončování projektů

Zástupci ŘO OP VaVpI se na seminářích věnovali následujícím oblastem: 
  Vyhodnocení splnění závazků a sankce za jejich nesplnění v souvislosti 

s aktualizací vzoru RoPD a zavedením tabulky snížených odvodů za nenaplnění 
MI.

  Vyhodnocení věcného pokroku projektu.
  Závěrečná MZ a ŽOZL, včetně příloh a upozornění na problematické oblasti.
  Praktické informace k problematice vratek.
  Pro příjemce PO 1 a 2 bylo navíc zařazeno téma udržitelnosti.

P
o vyhlášení Výzvy č. 3.4 – 
Podpora infrastruktury pro 
výuku spojenou s výzku-
mem, PO 4, OP VaVpI a Vý-

zvy č. 2.1 – Podpora výzkumných 
kapacit VaV center, PO 1, OP Va-
VpI, uspořádal ŘO OP VaVpI sérii 
seminářů pro potenciální žadatele 
těchto výzev. Následovala možnost 
individuálních konzultací připravo-
vaných projektových žádostí.

Semináře pro žadatele Výzvy 
č. 3.4 proběhly 18. 10. a 12. 11. 
2013. Semináře pro žadatele Vý-
zvy č. 2.1 se uskutečnily 13. 11. ne-
bo 18. 11. a 10. 12. 2013. První ze 
seminářů byl u obou výzev zamě-
řen obecněji. Účastníkům byly pre-
zentovány podmínky výzvy, kritéria 
výběru projektů, pravidla způsobi-
losti výdajů, monitorovací indikáto-
ry nebo harmonogram procesování 
výzvy. Druhý ze seminářů byl na-
opak praktičtější. V rámci seminá-
řů byla detailně probrána pravidla 
pro výběr dodavatelů, předkládání 
projektových žádostí nebo webová 
aplikace Benefit7. Větší prostor byl 
ponechán také pro konkrétní dota-
zy žadatelů.

Za účasti ministra školství Dalibora Štyse, 
náměstka pro řízení operačních programů 
Michala  Zaorálka,  náměstka  pro  vysoké 
školství a výzkum Tomáše Hrudy, prvního 
náměstka ministra pro místní rozvoj Daniela 
Brauna, zástupců vedení vybraných projektů 
a dalších významných hostů v Praze proběhla 
6. prosince 2013 v Praze výroční konference 
Operačního programu Výzkum a vývoj pro 
inovace (OP VaVpI). 

V
e svém úvodním projevu zdůraznil mi-
nistr školství Dalibor Štys nutnost ne-
promarnit a naplno využít potenciál 
budovaných vědeckovýzkumných in-

frastruktur jako příležitost budoucí konkurence-
schopnosti země. Ministr Štys rovněž apeloval 
na nepodcenění budoucí udržitelnosti projek-
tů, kdy vybudování centra je »pouze začátkem 
a nastává teprve onen rozhodující boj o projekt«.

Náměstek ministra zodpovědný za řízení 
operačních programů Michal Zaorálek poté 
krátce bilancoval výsledky dosažené v roce 
2013 a pochválil nejen spolupráci v rámci týmu 

Semináře pro žadatele
Operačního programu

Výzkum a vývoj pro inovace

Výroční konference OP VaVpI
(Praha, 6. prosince 2013)

Ministr školství Dalibor Štys
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pracovníků Řídicího orgánu, ale pozitivně hodnotil také konstruktivní 
přístup ze strany příjemců a realizátorů projektů z OP VaVpI. Náměstek 
Zaorálek také neopomenul zmínit »pražskou výzvu« jako významný úspěch 
při vyjednání výjimky ze strany EK během programového období a zároveň 
poděkoval týmu VaVpI při jednáních o získání nového operačního programu 
v gesci MŠMT i pro další programové období po roce 2014.

První náměstek ministra pro místní rozvoj Daniel Braun ve své prezentaci 
zhodnotil přípravy nového programového období na národní i evropské 
úrovni, včetně aktuálního stavu přípravy Dohody o partnerství. Braun 
okomentoval připravovaný legislativní rámec (ex-ante kondicionality) 
a víceleté plány finančních investic do VaV, kdy zdůraznil jasnou orientaci 
na výsledky – tj. přínosy v praxi, což z hlediska Evropské komise »už 
nebude pouhá proklamace, ale i sankcionovaný cíl, pokud ho na konci 
programového období a realizace projektů nebude dosaženo«. Podobně 
jako náměstek Zaorálek také první náměstek Braun potvrdil účastníkům 
nutnost revize legislativních pravidel, především v oblasti zadávání 
veřejných zakázek ZVZ, což je velkým tématem při realizaci projektů 
z OP VaVpI.

Náměstek ministra pro vysoké školství a výzkum Tomáš Hruda ve své 
prezentaci na téma kontextu OP VaVpI a politiky VaV v ČR apeloval 
na nadhled při posuzování fungování a úspěchů tohoto programu. Jeho 
příspěvek poukázal na jednoznačnou snahu o propojení ČR s Evropou 
a s jejími strategickými dokumenty typu Evropa 2020, stejně jako na kontext 
na úrovni národní (Národní inovační strategie ČR). Podle Hrudy je OP VaVpI 
jedním z klíčových nástrojů jak k cílům těchto strategií dospět.

Ředitel Odboru řízení OP VaVpI Jan Radoš během své prezentace zmínil 
aktuální skokový nárůst alokace programu po listopadové intervenci ČNB 
na kurz koruny s možnými dopady na stav čerpání programu, ale také 
informoval účastníky o hlavních úkolech, které ŘO čekají v roce 2014. 
Připomenul audit NKÚ, který po téměř půlroční kontrole konstatoval 
plnou funkčnost a účinnost systému řízení programu OP VaVpI. O všech 
těchto tématem MŠMT v průběhu roku 2013 informovalo širokou veřejnost 
a média.

Náměstek ministra pro Řízení programů EU Michal Zaorálek

Odpolední blok Výroční konference OP VaVpI se nesl ve znamení 
aktuálního stavu příprav OP VVV, včetně příprav jednání s EK, kdy 
byla pozornost obsáhleji věnována problematice příprav a budoucích 
vizí tzv. Strategie pro inteligentní specializaci – RIS3, jejímž národním 
koordinátorem je MŠMT.

Následně pak proběhly prezentace jednotlivých projektů z OP VaVpI 
v pokročilé fázi realizace, konkrétně projektů Czechglobe, Biomedreg, 
InovacenNET a projektu Výukové a výzkumné kapacity pro biotechnologické 
obory a rozšíření infrastruktury.

Více o výroční konferenci OP VaVpI:
http://www.msmt.cz/strukturalni-fondy/v-praze-probehla-vyrocni-konference-op-vavpi

http://www.msmt.cz
http://www.msmt.cz/strukturalni-fondy/v-praze-probehla-vyrocni-konference-op-vavpi

